
 

D'acord amb l'article 46.3 de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, Reguladora de les Bases de 
Règim Local (LRBRL), introduït per la disposició final segona del RD-llei 11/2020, de 
31 de març,  pel qual s'adopten mesures urgents complementàries en l'àmbit  social  i 
econòmic per fer front al COVID-19, dia 30 d'abril de 2020, essent les 19:00 hores, es 
reuneix l’Ajuntament en Ple de forma telemàtica a l'objecte de celebrar sessió pública 
Ordinària  en  primera  convocatòria  baix  la  presidència  del  Sr.  Batle,  Lluís  Enric 
Apesteguía Ripoll  i  l’assistència dels Srs.  Regidors citats prèviament en forma; Sra. 
Tamara Sauerschell Payeras, Sra. María Cristina López Martí, Sr. Josep Salas Jiménez, 
Sra.  Gabriele  Mariane  Poppelreuter  i  el  Sr.  Juan  Puigserver  Rullán,  assistits  per  la 
Secretària Accidental Sra. María Cristina Ramón Enseñat.

 

El Sr. Batle disculpa l’assistència del Sr. Francisco Javier Salas Santos, regidor del PI.

Declarada  oberta  la  sessió  telemàtica per  videoconferència  es  passa  a  tractar  els 
assumptes inclosos a l’ordre del dia, donat que els membres participants es troben en 
territori espanyol i queda acreditada la seva identitat. 

Així mateix,  per tal  d'assegurar la comunicació entre tots els regidors en temps real 
durant la sessió, disposa que si algú en algun moment donat no sent bé el que es diu o té  
problemes  de  recepció,  doni  compte  al  ple,  així  mateix,  per  garantir  l'efectiva 
participació política dels seus membres, la validesa del debat i votació dels acords que 
s'adoptin,  demanarà el  vot nominalment.

 

1.- APROVACIÓ DE L'ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DE 26 DE FEBRER 
DE 2020.

 

Es dona compte de l’esborrany de l’acta remesa de la Sessió Ordinària de dia 26 de 
febrer de 2020 i seguidament el Batle demana el vot nominalment.

Demanat el vot nominament, és aprovada per unanimitat dels assistents.

 

 

2.- RESOLUCIONS DE BATLIA.

 

La Corporació es dóna per assabentada de les resolucions de Batlia.
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3.- COMUNICATS DE BATLIA.

 

El Sr. Batle explica que no n'hi ha.

 

4.- PROPOSTA D'ACORD D'AUTORITZACIÓ A L'ATIB PER ACCEDIR ALS 
FITXERS DE DADES MOVE-PADRON. 

El Sr. Batle explica que l’Agència Tributària de les Illes Balears (ATIB) desenvolupa les 
funcions de gestió recaptatòria de l'impost sobre vehicles de tracció mecànica (IVTM) 
del nostre municipi. Seguint les instruccions rebudes per la Direcció General de Trànsit, 
als efectes que l'ATIB pugui desenvolupar les funcions és necessari que autoritzeu a 
l’ATIB  perquè  pugui  accedir  als  fitxers  de  dades  MOVE  –  PADRÓ.

Per  aquest  motiu,  al  marge  de  l’autorització  expressa  que  ja  varem  remetre,  la 
Prefectura Provincial de Trànsit en Illes Balears sol·licita que s’aprovi, l’abans possible, 
per  part  del  Ple  de  l’Ajuntament  el  següent  Acord:

“El Ple de l'Ajuntament de Deià aprova autoritzar a la Direcció General de Trànsit – 
Prefectura Provincial de Trànsit en Illes Balears a què les dades necessàries per a la 
gestió  de  l'impost  de  vehicles  de  tracció  mecànica  que  hauria  de  rebre  aquest 
Ajuntament per a exercir la competència de gestió de l' impost de vehicles de tracció 
mecànica, atès que té una encomana de gestió a favor de l'Agència Tributària de les Illes 
Balears  (ATIB)  es  facin  arribar  les  esmentades  dades  en  lloc  d’aquest  Ajuntament 
directament  a  l'ATIB".

La Sra. Gabriele Mariane Poppelreuter, regidora d'Agrupació DEIA demana si aquesta 
actuació es fa cada any.
El Sr. Batle, demana a la Secretària Accidental que li respongui.
La Secretària respon que no es fa cada any, des de l'any 2019 Tràfic només dona accés 
dels  fitxers  MOVE-  PADRON–CIAT  ACCIDENTES  als  Ajuntaments.  Segons  les 
instruccions rebudes l'any passat ja varem sol·licitar l'autorització per a l'ATIB, però des 
de Tràfic ens sol·liciten també els autoritzem per mitjà d'acord de ple.
 
 
Sotmés a votació nominal, el ple, per unanimitat dels assistents acorda:

Primer.-  Aprovar l'autorització a la Direcció General de Trànsit – Prefectura Provincial 
de Trànsit en Illes Balears a què les dades necessàries per a la gestió de l'impost de 
vehicles de tracció mecànica que hauria de rebre aquest Ajuntament per a exercir la 
competència de gestió de l'  impost de vehicles de tracció mecànica,  atès que té una 
encomana de gestió a favor de l'Agència Tributària de les Illes Balears (ATIB) es facin 
arribar les esmentades dades en lloc d’aquest Ajuntament directament a l'ATIB.
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Segon.- Enviar  el  certificat  de  l’Acord  a  l’oficina  de  recaptació  corresponent  al 
municipi de Deià perquè es pugui remetre a la Prefectura de Trànsit.

5.-  DECLARACIÓ  INSTITUCIONAL  RELATIVA  A  MESURES  PER 
SUAVITZAR  ELS  EFECTES  ECONÒMICS  DE  L'ESTAT D'ALARMA I  LA 
PANDÈMIA,  PLA  D'INVERSIÓ  PÚBLICA,  FLEXIBILITZACIÓ  TRIBUTS 
LOCALS I CONTRACTES PÚBLICS.

El Sr. Batle expressa el seu orgull en presentar les declaracions conjuntes ambdós partits 
i tot seguit, llegeix la declaració que es transcriu a continuació:

“DECLARACIÓ  INSTITUCIONAL RELATIVA A MESURES  PER  SUAVITZAR  
ELS EFECTES ECONÒMICS DE L'ESTAT D'ALARMA I LA PANDÈMIA: PLA  
D’INVERSIÓ  PÚBLICA,  FLEXIBILITZACIÓ  TRIBUTS  LOCALS  I  
CONTRACTES PÚBLICS

Exposició de Motius

El Real Decret 463/2020, de 13 de març, de declaració de l'estat d'alarma per a la  
gestió de la situació de crisi sanitària ocasionada pel COVID-19 i les seves posteriors  
pròrrogues han provocat una aturada econòmica de primera magnitud. És obligació  
dels poders públics aprovar i dissenyar totes aquelles mesures que puguin suavitzar i  
minvar  l'impacte  negatiu  que  l'àmbit  socio-econòmic  tendrà  tota  aquesta  crisi  
planetària provocada per la pandèmia. 

Vist que els Ajuntaments són l’administració pública més sanejada de l’estat ja que les  
normes d’estabilitat pressupostària i la regla de despesa han provocat que la immensa  
majoria  dels  ajuntaments  vagin  acumulant  exercici  pressupostari  darrera  exercici  
pressupostari un superàvit. A les Illes Balears els doblers acumulats a través d’aquests  
superàvits es calcula en aproximadament uns 600 milions d’euros. Atès que aquests  
recursos econòmics podrien ser un enorme estímul a una economia deprimida com a  
conseqüència  de  la  pandèmia.  Podent  ser  aquests  doblers  la  punta  de  llança  i  la  
primera gran fase d’un pla d’inversió pública per reanimar l’economia.

A l'àmbit municipal la regulació jurídica essencial continguda al Real Decret Legislatiu  
2/2004, de 5 de març, pel que s'aprova el text refós de la Llei d'Hisendes Locals, no  
dona eines als ajuntaments per poder aprovar exempcions i bonificacions de tributs  
locals  com  conseqüència  d'un  fet  tan  imprevisible  com  és  una  crisi  sanitària  que  
provoca  una  aturada  econòmica  inimaginable.  Així  per  exemple  existeixen  dubtes  
jurídics sobre si els ajuntaments poden no cobrar l'ocupació de la via pública per bars i  
restaurants que la varen sol·licitar i obtenir en els moments ordinaris però que durant  
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mesos no podran realitzar-la o, en tot cas, el càlcul d'ingresos de quan es va demanar  
ha canviat de forma molt rellevant. El mateix podríem dir de la taxa de fems de molts  
de locals que durant setmanes estaran tancats o amb una activitat molt inferior a la  
prevista.  Reduccions  tributàries  que  sovint  provocaran  un  recàlcul  de  contractes  
adjudicats perquè l'adjudicació recuperi l'equilibri  econòmic d'acord amb les regles  
generals aplicables.

A l'àmbit de la contractació pública la regulació jurídica essencial continguda a la Llei  
9/2017,  de  8  de  novembre,  de  Contractes  del  Sector  Públic,  no  dona  eines  a  les  
administracions públiques per realitzar contractes de forma ràpida i  immediata per  
poder evitar greus situacions de vulnerabilitat. Així per exemple és previsible que els  
locals  de  les  terceres  edat,  centres  de  dia,  residències  requereixin  unes  millores  i  
adaptacions que s'haurien de poder executar de forma àgil. O per exemple és previsible  
que s'hagi d'augmentar els serveis de neteja i desinfecció. Moltes d’aquestes obres o  
molts  dels  proveïments  de  productes  s’haurien  de  produir  les  setmanes  o  mesos  
posteriors a l’acabament de l’estat d’alarma.

ACORDS

Primer.  Instar  al  Govern de  l’Estat  a  impulsar  un gran pla d’inversió  pública  que  
tendrà  com  a  primera  fita  la  modificació  de  la  normativa  sobre  estabilitat  
pressupostària  i  regla  de  despesa  perquè  el  ajuntaments  sanejats  puguin  posar  en  
moviment i invertir els doblers acumulats pels superàvits que han anat acumulant.

Segon.  Instar  al  Govern  de  l'Estat  a  impulsar  una  modificació  de  la  normativa  
d'hisendes locals que permeti als ajuntaments per l'exercici 2020 atorgar exempcions o  
bonificacions de tributs locals com a conseqüència de la crisi generada pel Covid-19 i  
l'estat d'alarma.

Tercer.  Instar  al  Govern de  l'Estat  a  impulsar  una modificació  de  la  normativa  de  
contractes del sector públic que permeti a les administracions territorials procediments  
d'adjudicació de contractes de forma directa per aquells serveis que s'han de reformar  
o millorar com a conseqüència de la crisi generada pel Covid-19 i l'estat d'alarma o  
que tots aquests contractes siguin considerats d’emergència o com a mínim que aquests  
procediments es declarin d'urgència.”

Sotmés a votació nominal, el ple, per unanimitat dels assistents acorda:

Primer. Instar al Govern de l’Estat a impulsar un gran pla d’inversió pública que tendrà 
com a primera fita la modificació de la normativa sobre estabilitat pressupostària i regla 
de  despesa  perquè  el  ajuntaments  sanejats  puguin  posar  en  moviment  i  invertir  els 
doblers acumulats pels superàvits que han anat acumulant.
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Segon. Instar al Govern de l'Estat a impulsar una modificació de la normativa d'hisendes 
locals  que  permeti  als  ajuntaments  per  l'exercici  2020  atorgar  exempcions  o 
bonificacions de tributs locals com a conseqüència de la crisi generada pel Covid-19 i 
l'estat d'alarma.

Tercer.  Instar  al  Govern  de  l'Estat  a  impulsar  una  modificació  de  la  normativa  de 
contractes del sector públic que permeti a les administracions territorials procediments 
d'adjudicació de contractes de forma directa per aquells serveis que s'han de reformar o 
millorar com a conseqüència de la crisi generada pel Covid-19 i l'estat d'alarma o que 
tots  aquests  contractes  siguin considerats  d’emergència o com a mínim que aquests 
procediments es declarin d'urgència.”

 

6.- DEBAT SOBRE LES MESURES POST CONFINAMENT COVID-19. 

El Sr. Batle explica que vol tractar conjuntament, tant les mesures preses com els drets i 
serveis que estan al seu abast, és un debat que haurem de tenir de les mesures de cara a 
un futur. Tot seguit passa a fer un repàs de la feina feta:

S'han signat o estan per signar 3 convenis nous arran de l'emergència social:

Un amb l'IMAS que anirà a incrementar la partida de Serveis Socials en 4.905,59 €.
Un amb la Creu Roja per 500 € que servirà per a què quinzenalment les famílies que ho 
necessitin del municipi rebin aliments.
Un amb Acció Social per 500 € que servirà per a la inserció laboral de persones amb alt 
risc d'exclusió.

A més d'això, des dels Serveis Socials municipals s'han tramitat:

12 Rendes Socials Garantides, a càrrec del Govern de les Illes Balears
1 Renda Mínima, a càrrec del Consell de Mallorca

Ara mateix, també es distribueixen productes de primera necessitat (aliments de la mà 
de Creu Roja i productes de neteja i higiene a càrrec de l'Ajuntament) a 13 unitats 
familiars, a més de 2 noves que s'estan a punt d'atorgar; aquesta distribució es fa 
quinzenalment, que passarà a ser setmanal perquè l'Ajuntament assumirà la distribució 
de productes alimentaris frescs.

També s'estan tramitant ajudes per a pagar el lloguer i el rebut de l'electricitat a 4 unitats 
familiars, a càrrec de l'Ajuntament.

Hem ajudat als estudis a 3 famílies que no tenien accés a internet o a impresora i els els 
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hem repartit.

També hem distribuït, coordinadament amb el CEIP Robert Graves, 3 targetes menjador 
als alumnes que tenien concedida la beca menjador amb la qual poden disposar de 6 € 
per infant i dia per a aliments.

Hem augmentat el servei de teleassistència a 2 usuaris. El Servei d'Atenció Domiciliària 
s'ha mantingut en número d'usuaris, però s'han incrementat alguns serveis.

Pel que fa al supost psicològic municipal s'ha realitzat a 7 persones de forma telemàtica, 
de la mateixa manera que s'ha realitzat la feina de l'Educadora Social.

A més d'aquestes feines de caire social, s'ha procurat augmentar la freqüència de 
pagament a proveïdors per a què les empreses tenguessin la màxima liquiditat possible a 
la seva disposició.

S'ha adaptat la feina de la plantilla municipal a la situació, tant per garantir la seva 
seguretat com la de la ciutadania a què presten serveis. Aquí hem de dir que ens ha duit 
una feinada aconseguir EPIs d'ençà de la centralització de la compra per part de l'Estat, i 
que en cap moment hem disposat d'allò necessari; en aquest sentit hem d'agrair la feina 
del Consell de Mallorca i sobretot de la FELIB.

S'ha duit a terme la tasca d'informació i control de la població d'acord amb la normativa 
aplicable, amb molta pedagogia i evitant fins on ha estat possible les sancions, que s'han 
posat en casos excepcionals.

Hem estat expeditius amb la possibilitat de permetre l'assistència als petits horts urbans 
d'autoconsum.

Finalment, hem intentat dur a terme activitats d'entreteniment per a alleugerir la duresa 
del confinament especialment a la població infantil; el que ens han quedat més defora 
han estat les persones majors, per als quals hem preparat més activitats de cara a la 
setmana que ve.

Tot això han estat les mesures que hem posat en marxa fins ara. He intentat mantenir 
tots els regidors informats, però no sempre amb el detall que hagués volgut, i els deman 
disculpes.

De cara al futur, sobretot mirarem de dur a terme dues línies d'actuació:

Una destinada a l'habitatge, amb un doble sentit: per una banda donar l'oportunitat a 
gent que tenia una casa destinada a lloguer turístic que la pugui posar en lloguer 
habitacional i per l'altra posar-les a preus assequibles per a la gent que té dificultats per 
accedir a l'habitatge.

Per l'altra, ajudes al teixit econòmic (treballadors, autònoms, PIMEs i grans empreses) 
amb tres línies que definirien el percentatge de l'ajuda: el tamany de l'empresa, el 
compromís social i la promoció de la diversificació econòmica.
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7.- PRECS I PREGUNTES

El Sr. Batle demana si algun membre del ple té alguna pregunta.

Els regidors assistents contesten que no tenen preguntes.

Finalment,  el  batle  aixeca  la  sessió  a  les  19:50  hores estenent  la  present  acta  del 
contingut de la qual como a Secretària dono fe.

 

Vist-i-plau,

El Batle,                                              La Secretària Accidental,

Lluís Enric Apesteguía Ripoll          María Cristina Ramón Enseñat

 

Document signat electrònicament
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